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LITOMYŠL (dp) Pokud chtěli politi-
ci ve vedení Litomyšle získat těsně
před komunálními volbami body,
nemohli to asi vymyslet lépe a zá-
roveň udělat okatěji.

Dnes ve čtrnáct hodin zvou rad-
ní lidi na Karibik párty, prohlídku
nového krytého bazénu se všemi
možnými vymoženostmi.

To není jediný úspěch. Litomyšl
získala evropskou dotaci 400 milio-
nů korun na obnovu zámeckého
návrší, což je na tak
malé město obrov-
ská suma.

Opoziční strany
ale kritizují radní,
že postavili lidi
před hotovou věc a
vůbec se jich neptali, zda a jakým
způsobem chtějí budovy kolem
zámku změnit.

Letošní volby je možné brát i
jako referendum, zda se lidem líbí
dosavadní řízení města velkou koa-
licí všech stran s výjimkou komu-
nistů.

„Když vidím, jak se na nás hrne
volební kampaň, jak je i u nás ve
městě agresivní a negativní, tak
jsem pyšný na to, že jsme se v radě
a na zastupitelstvu na všem domlu-
vili a prošlo to ve shodě. Nebylo u
nás politikaření, byl klid na práci.
Za to jsem zastupitelům i radním
vděčný,“ uvedl starosta Michal
Kortyš z ODS.

Litomyšl v končícím volebním
období zaujala výstavou soch Ale-
še Veselého, pomohla vzniku nové-
ho a architektonicky zajímavého
kostela. Radní také uchránili ne-
mocnici před spojením se svitav-
skou, gymnázium před rušením
tříd a technickou školu před stěho-
váním do Svitav.

I když se Litomyšl dočká kryté-
ho bazénu, nebude to zadarmo.
„Zadlužili jsme se víc, než jsme
chtěli. Budeme muset otáčet kaž-
dou korunu dvakrát a kvůli spláce-
ní úvěru na velké investice v násle-
dujících dvou letech nebude,“ říká
lídr KDU-ČSL Radomil Kašpar.

ČESKÁ TŘEBOVÁ (fil) Dopravní ter-
minál za 330 milionů korun, to je
asi nejvýraznější dědictví, které po
sobě zanechává končící vedení
České Třebové. V uplynulém voleb-
ním období město výrazně investo-
valo i do jiných projektů: stavělo
zimní stadion, do-
končilo moderně
vybavenou sjezdov-
ku, rekonstruovalo
divadlo malých fo-
rem nebo postavilo
polikliniku. Od
roku 1989 to bylo období, kdy utra-
tilo nejvíce peněz.

A podobně jako v Ústí nad Orli-
cí i tady někteří politici říkají, že
nyní je potřeba vložit peníze do
běžných věcí: opravovat chodníky
a ulice. „Možná jsme pro velké pro-
jekty odsunuli běžné věci. Máme
krásný terminál, ale na druhou
stranu máme trochu problém, jak
vypadají naše chodníky a silnice,“
říká Josef Kopecký, jednička na
kandidátce ODS.

Starosta Jaroslav Zedník, který
vede do voleb Nezávislé, namítá,

že město vložilo hodně do oprav
ulic i v uplynulých čtyřech letech.

„Opravy chodníků a komunika-
cí si město hradí z vlastních pro-
středků. Ročně jsme na to vynaklá-
dali deset milionů. Na chodníky
ani komunikace si nemůžeme říct

o dotace, proto to nejde tak rych-
le,“ říká Zedník.

I v dalších letech plánují kandi-
dující strany velké investice. Měla
by to být rekonstrukce domu na
náměstí, ze kterého vznikne muze-
um. Město na stavbu již získalo do-
tace. Kromě toho ale některé sub-
jekty navrhují rekonstrukci atletic-
kého stadionu a jiné zase náklad-
nou opravu koupaliště.

Podle zastupitele Martina Neto-
lického z ČSSD musí město šetřit.
„Neměli bychom stavět koupaliště
nebo stadiony, to mi přijde nezod-
povědné. Česká Třebová prodala v
uplynulém období jedenáct set
bytů, zároveň si město vzalo po-
měrně dost úvěrů. Ale takové fi-
nanční možnosti už v budoucnu
nebudou. Měli bychom být při
zemi,“ říká Netolický.

Následující období bude město
také řešit, jak nejlépe využít příleži-
tosti, která se naskytuje s přícho-
dem firmy Metrans. Ta v Třebové
staví kontejnerové překladiště, kte-
ré by mohlo přinést stovky pracov-
ních míst a zajistit městu růst.

CHRUDIM Už od počátku devadesá-
tých let slibují všichni politici v
Chrudimi bez ohledu na stranickou
příslušnost před komunálními vol-
bami to samé: Urychlíme stavbu ob-
chvatu, aby se v auty ucpané Chru-
dimi dalo zase normálně žít.

Ano - je to tu znovu. Tentokrát je
ale město k obchvatu nejblíže. Prv-
ní část silnice by se měla podle sli-
bu ministra dopravy Víta Bárty za-
čít stavět v roce
2012. Politici mají
za úkol zaručit, že
potřebná miliarda
od státu někde ne-
zmizí.

„Je to pro mne
snad největší výzva,“ říká starosta
Chrudimi Jan Čechlovský z ODS,
který byl zvolen poslancem a radni-
ci opouští.

Ovšem obchvat je už příliš ohra-
ná písnička na to, aby byl hlavním
tématem voleb.

Chrudimi se v posledních čty-
řech letech dařilo. Vylepšila měst-
ské lesy, kde vznikla pozoruhodná
rozhledna, sehnala evropské pení-
ze na opravu čtvrti pod nádražím,
konečně postavila první část cyklos-

tezky do Pardubic a chystá otevření
muzea barokních soch a klášter-
ních zahrad. Změnu zažili i lidé v
centru, ospalá Chrudim ožila řadou
společenských akcí, které si pochva-
luje i opozice.

Co město nyní potřebuje? Kromě
obchvatu jsou to nová parkoviště,
větší pořádek a nové byty. Součas-
ná opozice kritizuje vedení města
za to, že velká průmyslová zóna je

stále poloprázdná. „Je to tristní, ze
33 hektarů je zaplněno sedm,“ uve-
dl lídr ČSSD Jaroslav Trávníček.
Nové strany chtějí zejména prů-
hlednější rozdělování zakázek,
ochotnější úředníky, více informací
pro lidi. „Jsem nespokojený s prací
úřadu. Myslím, že naším velkým
plusem je to, že s politikou nemá-
me žádné zkušenosti, nejsme po-
znamenaní klientelismem,“ uvedl
lídr Věcí veřejných František Pilný.

Spory v zastupitelstvu se dají če-
kat kvůli plánovanému využití areá-
lu letního kina na park a příležitost-
né parkoviště či kvůli odkládané
stavbě hotelu na náměstí. Bitva se
možná svede i o nové sídliště, které
chtějí podnikatelé vybudovat na
Skřivánku. Plán před volbami už tři-
krát zastupitelstvem neprošel.

A co je klíčové podle odstupující-
ho starosty? „Udržet nemocnici -
nedovolit, aby došlo k jejímu další-
mu oklešťování a posléze transfor-
maci na LDN. Největším problé-
mem města je nyní vyřešit parková-
ní na sídlištích i v širokém centru
města. A měli bychom pokračovat
se společenskými akcemi,“ řekl Če-
chlovský. David Půlpán

VYSOKÉ MÝTO (jah) Radnice ve Vy-
sokém Mýtě dokázala investovat
během uplynulých čtyř let rekord-
ní částku - půl miliardy korun.

Pýchou města je nyní nový Do-
mov pro seniory za 150 milionů ko-
run, ale povedlo se i zateplení ma-
teřských školek, rekonstrukce sběr-
ných dvorů, regenerace bytového
fondu i zeleně a další projekty.

Zatím se nepodařilo vybudovat
z budov soudu a vězení Muzeum
českého karosářství, ale město už
uspělo s žádostí o peníze. Také již
zahájilo stavební řízení na stavbu
botanické zahrady,
která naváže na pro-
slulou botanickou
zahradu z doby prv-
ní republiky.

Obyvatele města
nejvíc tíží doprava
kvůli nadmíru frekventované pěta-
třicítce. Náhradní trasa je stále v
nedohlednu a nad možnostmi sa-
mosprávy, proto se vedení města
snaží zlepšit podmínky pro dopra-
vu například novými parkovací
místy v centru, změnami dopravní-
ho značení v části města, využívá-
ním radaru a měřičů rychlosti, bu-
dováním cyklostezek.

Nyní kandiduje deset volebních
stran, v současném zastupitelstvu
má zastoupení stran sedm. Opo-
ziční strany chtějí změnit napří-
klad navrženou trasu přivaděče od
R35 směrem na Choceň, vybudo-
vat kamerový systém, zavést noční
hlídky městské policie, lépe rozdě-
lovat sociální dávky, dát více pe-
něz sportu.

„Na větší podpoře sportu se
shodneme, v tomto období jsme
do něj opravdu významněji nein-
vestovali,“ řekl starosta Martin
Krejza.

KANDIDÁTI

Kdo kandiduje
v Litomyšli
1. ODS
Michal Kortyš, Josef Janeček,
Alena Červinková, Václav Nájemník
2. ČSSD
Marek Novohradský, Dana Kmoško-
vá, Lubomír Sršeň, Otokar Karlík
3. Nestraníci
Miroslav Brýdl, Karel Kalousek, Hu-
bert Stratílek, Jan Kabrhel
4. Patriot
Radek Pulkrábek, Roman Drahoš,
Rostislav Boušek, Vladimír Karlík
5. KSČM
Miroslav Vacek, Vítězslav Hanzl , Ja-
roslav Toušek, Miroslav Pakosta
6. KDU-ČSL
Radomil Kašpar, Terezie Šmolíková,
Petr Kovář, Josef Štefl
7. Zelená pro Litom.
Robert Kilb, Jindřich Petr , Martina
Červinková, Radka Kabrhelová
8. Generace 89
Petra Benešová, Věra Krejčová,
Daniel Brýdl, Petr Malota
9. TOP 09
Vojtěch Stříteský, Miroslav Nádvorník ,
Renata Rothscheinová, Karel Štarman
10. Věci veřejné
Jaromír Odstrčil, Martin Novák,
Jan Faulhammer, Milan Krejčí

VÝSLEDKY

Volby 2006
ve Vysokém Mýtě
Strana hlasy mandáty
1. ODS 26 % (6)
2. ČSSD 16 % (4)
3. Nestraníci 14 % (3)
4. KDU-ČSL 12 % (3)
5. VPM 11 % (2)
6. NEZ+SZ 7 % (1)
7. SNK ED 7 % (1)
8. KSČM 7 % (1)

Tučně vyznačené strany utvořily koalici

KANDIDÁTI

Kdo kandiduje
na starostu Chrudimi
1. Strana Práv Obč. Zemanovci
Jolana Matějková
2. TOP 09
Vladislava Michalová
3.ODS
Martin Pilař
4. Česká pirátská strana
Pavel Štěpánek
5. Děln. strana sociální spravedl.
Věra Vzientková
6. ČSSD
Jaroslav Trávníček
7. SNK Evropští demokraté
Petr Řezníček
8. Suverenita-blok J. Bobošíkové
Karel Mňuk
9. Věci veřejné
František Pilný
10. Volba pro město
Josef Štěpánek
11. Koalice pro Chrudim
Roman Málek
12. Strana Zelen. - Chrud. patrioti
Pavel Peroutka
13. Strana svobodných občanů
Eduard Beránek
14. KSČM
Ivan Bělohlávek

VÝSLEDKY

Volby 2006 v Chrudimi
Strana hlasy mandáty
1. ODS 29,7 % (8)
2. SNK Evropští dem. 19,2 % (5)
3. ČSSD 18,4 % (5)
4. KSČM 12,1 % (3)
5. Koalice pro Chrud. 10,7 % (3)
6. Chrudimská volba 10 % (3)

Poznámka: tučně vyznačené strany
utvořily koalici

VÝSLEDKY

Volby 2006
v České Třebové

Strana hlasy mandáty
1. Nestraníci 38 % (11)
2. ODS 17 % (4)
3. ČSSD 14 % (4)
4. Strana živnostníků 9 % (2)
5. SNK 8 % (2)
6. KSČM 7 % (2)
7. KDU-ČSL 7 % (2)

Poznámka: tučně vyznačené strany
utvořily koalici

KANDIDÁTI

Kdo kandiduje ve
Vysokém Mýtě?
1. Nezávislí Roman Baťa
Hana Macková, Jaroslav Veniger
2. ODS Martin Krejza
Josef Hynek, Eva Tomášková
3. Zemanovci Augustin Andrle
Ivana Urešová, Mirka Pátková
4. KSČM Pavel Kubů
Miroslav Hlavatý, Jaroslav Kvapil
5. Nestraníci František Jiraský
Lenka Dejdarová, Jan David
6. Volba pro město Jiří Podroužek
Jiří Vedral, Jiří Kovařík
7. KDU-ČSL Jiří Junek
Helena Kejzlarová, Jiří Borovec
8. TOP 09 Jan Štangl
Miloš Fogl, Vladimír Richtr
9. ČSSD Miloslav Soušek
Jindřiška Klaudová, Pavel Smöger
10. Věci veřejné Jan Pešina
Eva Ropková, Daniel Beneš

Politici z Chrudimi chtějí bojovat za obchvat i udržení tamní nemocnice. Strany se přou o podobu nového
sídliště na Skřivánku či o to, co nahradí bývalé letní kino. Nové strany slibují vlídnější úředníky.

Nebylo u nás politikaření, byl
klid na práci. Za to jsem
zastupitelům i radním vděčný.
Michal Kortyš, starosta Litomyšle

VÝSLEDKY

Volby 2006 v Litomyšli
Strana hlasy mandáty
1. ODS 24,6 % (6)
2. KDU-ČSL 18,5 % (4)
3. ČSSD 17,9 % (4)
4. Nestraníci 17,6 % (4)
5. SNK ED+NK 13,5 % (3)
6. KSČM 8 % (2)

Pozn.: tučně vyznačené strany utvořily koalici

KANDIDÁTI

Kdo kandiduje
v České Třebové
1. KSČM
Vladimír Dušek, Pavel Jasanský,
Ludmila Kociánová,
František Vaňous, Oldřich Flegr
2. Koalice pro Českou Třebovou
Milan Mikolecký, Bohuslav Mimra,
Jiří Vencl, Josef Menšík,
Rudolf Sýkora
3. Nestraníci s podporou TOP 09
Jaroslav Zedník, Dobromil Keprt,
Stanislav Beneš, Bohumír Nejedlý,
Jan Carba
4. ODS
Josef Kopecký, Jan Gregar,
Vladislav Vraspír, Vlastimil Hruška,
Hana Frühaufová
5. Strana soukromníků ČR
Karel Suk, Marek Hylena, Daniel
Řehák, Petr Voleský, Milan Čechal
6. ČSSD
Jaromíra Žáčková, Dalibor Zelený,
Martin Netolický, Zbyněk Slavík,
Eva Ostruszková

Klíčové pro město je nedovolit
oklešťování nemocnice a její
přeměnu na LDN.
Jan Čechlovský, starosta Chrudimi

Na chodníky ani komunikace si
nemůžeme říct o dotace, proto
nejde jejich oprava tak rychle.
Jaroslav Zedník, starosta České Třebové

Na větší podpoře sportu se
shodneme, opravdu jsme do něj
významněji neinvestovali.
Martin Krejza, starosta Vysokého Mýta

Bára, chrudimská kráska Co se Chrudimi za poslední čtyři roky
povedlo? Postavit rozhlednu, která přitahuje místní i přespolní k výletům
do rekreačních lesů na Podhůře. Foto: Radek Kalhous, MF DNES

Doprava ničí Chrudim
Městu chybí obchvat. Lidem
dochází trpělivost, dokonce
kvůli tomu blokovali
dopravu v centru.

Foto: Radek Kalhous, MF DNES

Město ožilo Lidé z
Chrudimi se mohli
setkat při několika
společenských akcích.
Třeba při koncertě
Gipsy.cz v červenci
2009.

Chrudim přetéká auty,
chce obchvat a parkoviště

Česká Třebová bude šetřit a splácet
Strany navrhují stavbu atletického stadionu nebo opravu koupaliště. Podle jiných se má město věnovat chodníkům a ulicím

Litomyšl čeká referendum
o velké koalici
Získali dotaci 400 milionů. Ale lidí se na nic neptali, říká opozice

Radnice i opozice v Mýtě
chtějí víc peněz na sport
Ve Vysokém Mýtě investovali za čtyři roky půl miliardy korun


